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Nya skolor för 
järnvägsutbildning 

Järnvägsskolan i Ängelholm 
är Skandinaviens enda 
kompletta järnvägsskola och 
har i mer än 50 år utbildat 
tekniker, ingenjörer och tåg-
personal. FOTO: TrAFIkVErkET
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NJT berättar i detta 
 nummer om kompetens
försörjning inom järnvägs
sektorn. Läs också om 
Nordlandsbanan 50 år 
och om modernisering av 
stationer i Danmark. 
porträttet i detta nummer 
handlar om det fi nska 
Trafi kverkets kollektiv
trafi kexpert, Marja rosen
berg.

JT-lehti ottaa tällä kertaa esille mm. rauta-
tiealan pätevyyden ylläpitämisen. Sen 
takia odotin mielenkiinnolla saavani 

tutustua Ruotsin Transportstyrelsenin raporttiin 
teiden ja rautateiden rakentamista, käyttöä ja kun-
nossapitoa koskevista pätevyysvaatimuksista. 
Raportin olisi pitänyt olla valmis huhtikuun 
 lopussa. Toukokuun alussa lähetin sähköpostia 
vastuulliselle virkamiehelle ja pyysin, että saisin 
 tutustua raporttiin. Mutta ei tapahtunut mitään. 
Ei edes ilmoitettu, ettei sitä ole vielä julkaistu.

Kaikesta huolimatta viranomaisilla on olemas-
sa tiettyjä ohjeita yleisön ja median palvelusta. Nyt 
haluan kuitenkin väittää, että Transportstyrelsen 
hoitaa hyvin tiedottamisen kuljetusalalle ja yleisöl-
le. Viraston nettisivusto on havainnollinen ja sisäl-
tää paljon hyödyllistä tietoa viranomaistoiminnas-
ta mm. lukuisan määrän raportteja ja säädöksiä. 
Sitä vastoin tuntuu siltä, että joidenkin virkamies-
ten kelpoisuudessa on vähän toivomisen varaa.

Perinteisesti rautatieala on ollut hyvä työnte-
kijöiden kouluttamisessa. Kaikkien alojen asian-
tuntijapätevyys erilaisista asetinlaitetyypeistä rauta-
tiejärjestelmän yleistietoihin asti on ollut mukana 

koulutuksessa. Koulutus maksaa paljon  tämän 
päivän rautatiealalla ja kysytyt koulutukset ovat 
enemmän sidottuja omaan toimintaan kuin 
erilaisten järjestelmien sidonnaisuuksien ymmär-
tämiseen. Siitä huolimatta, vaikka rautatiet yhden-
tyvät yhä enemmän muihin kuljetuslajeihin, olen 
sitä mieltä että on hyvä tietää miten rautateiden eri 
osajärjestelmät vaikuttavat toisiinsa.

Koska eri kuljetuslajit yhdentyvät yhä enem-
män keskeisissä virastoissa, yhtä aikaa kun rauta-
tieala pirstoutuu yhä useampiin erikoistuneisiin 
yrityksiin, on vaara että yleinen rautatiepätevyys, 
joka on kehittynyt pitkän ajan kuluessa, häipyy 
nopeammin kuin voidaan aavistaa. Pätevyys, joka 
on ollut keskeinen monien sukupolvien ajan, on 
liian tärkeä hukattavaksi. Siksi on itsestään selvää 
olla mukana keskusteluissa rautatiealan ja sen tule-
vaisuuden pätevyyden ylläpitämisestä jatkossakin.

Miten kävi sen raportin kanssa? Se valmistui 8. 
toukokuuta ja julkaistiin 10. toukokuuta Trans-
portstyrelsenin nettisivulla. Enpä saanut edes tätä 
tietoa heiltä.

JT tar denna gång bland annat upp 
kompetensförsörjningen i järnvägsbran-
schen. Jag tycker därför att det är intres-

sant att ta del av Transportstyrelsens rapport om 
kompetenskrav för drift och underhåll samt 
nybyggnation av väg och järnväg som skulle varit 
klar i slutet av april. I början av maj skickar jag en 
e-post till ansvarig tjänsteman med begäran att få 
ta del av rapporten. Men icke, det hände absolut 
ingenting. Inte ens ett svar med beskedet att den 
ännu inte har publicerats.

Trots allt fi nns det ju vissa bestämmelser för 
myndigheter om service till allmänhet och  medier. 
Nu vill jag ändå påstå att Transportstyrelsen är 
duktiga på information till transportbransch en 
och allmänheten. Deras webbplats är överskåd-
lig och innehåller mycket matnyttigt om myndig-
heten och dess verksamhet, bland annat en mängd 
rapporter och föreskrifter. Däremot förefaller det 
som om kompetensen hos vissa tjänstemän har en 
del övrigt att önska.

Av tradition har järnvägsbranschen varit 
duktiga på att utbilda sina medarbetare. Allt från 
specialistkompetens om enskilda signalställverks-
typer till en mer övergripande allmänkunskap om 
järnvägssystemet som sådant. Utbildning kostar 
pengar och i dagens järnvägsbransch är de efter-
frågade utbildningarna mer knutna till den egna 
verksamheten utan att lyfta blicken till en för-

ståelse för hur de olika systemen hänger ihop. 
Oavsett om järnvägen integreras allt mer med 
 övriga transportslag, anser jag att det är bra med 
en förståelse för hur järnvägens olika delsystem 
samverkar med varandra. 

Med en allt större integration av de olika 
transportslagen hos de centrala myndigheterna, 
samtidigt som järnvägsbranschen fragmentiseras 
i allt fl er specialiserade företag, riskerar den all-
männa järnvägskompetensen som har utvecklats 
under lång tid att försvinna fortare än vi anar. 
En kompetens som varit central i generationer 
är alltför viktig för att tappas bort. Därför är den 
självklar att ha med i de fortsatta diskussionerna 
om kompetensförsörjningen inom järnvägsbran-

schen och dess 
framtid.

Hur det gick med 
rapporten? Jo, den 
blev klar den 8 maj 
och publicerades den 
10 maj på Transport-
styrelsen webbplats. 
Men inte ens det be-
skedet fi ck jag från 
dem.
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